DEDICATION

TO MY FAMILY

WITH LOVE

AKNOWLEDGEMENT

I would like to express my appreciation and indebtedness to my supervisor Dr.. Mohamed Ahmed O. Ibnouf, Head Department of Agricultural Economics, College of Agriculture Studies, for his keen supervision, encouragement, and guidance. I am greatly indebted to the staff members of the department of Agricultural Economics for intensive courses attended, and a valuable knowledge gained. Appreciation extended to Mr. Abd Elgani Hussein for his generous assistance in data analysis and offering of computer facilities. I am also indebted to the general manger of the Ministry of Agriculture and Animal Resources (MAAR) South Kordofan State, Mohamed. O. Abd Elgadir, and his successor Ahmed A. Omer. My appreciation also goes to Mr. Harron Elfeil manger of rainfed agricultural department (MAAR) South Kordofan State, and his deputy Mr. M. Ali Geilli, and Abbassya office staff members for their help and encouragement. I wish to acknowledge the encourage and support of Mr. Kamal O. Balla, Programe General Manager of South Kordofan Agriculture and Development Programe. Also, I wish to express my sincere thanks to Mr. Abbas Malik, Nadir Hamad, Muizz Owad Elseid, Miss Nahala Idriss, Maha Hassan Mr. Abu Gasim Khamis for their help, and continuous support during data collection and analysis.

At last I am indebted to my family for their personal sacrifices and patience during the period of the study.

Abstract

The main objective of the study is to analyze and describe the extent of rural poverty and poverty situation among rural population in Rashad Province, South Kordofan State and identifying the major causes of poverty, beside the ability of the poor groups to cope with it. The study also aimed to study problems and constraints that facing house hold heads to improve their standards of living.

Primary and secondary data were used, primary data collected through personal questionnaire of household heads, interviewing of local leaders and officers. Simple random sampling had been followed to select the sample size of 175 respondents (house hold heads) from the four localities. Statistical analysis techniques such as percentage, mean, simple correlation coefficient, step multiple regression, poverty measures, head count index, poverty gap, the poverty severity, and Gini Coefficient, T. Test paired sample statistics were used to assess the complexity of problems and constraints facing house hold heads.

The results of the study indicated that, the socio-economic characteristics of the respondents are that, the majority of them falls at the productive age group, less than 60 years old representing 70.9 percent. The average family size was 7.9 members per household. About 60 percent of the respondents were illiterate and 79 percent of them, the farming was the main occupation. The annual total income of 45 percent of the respondents range between DS 50000 and DS 100,000.

The results indicated that, about 95 percent of the houses were built from straw or straw with wall mode, with poor sanitation and amenities. More than half of the respondents owned livestock, and 75 percent cultivated less than 5 feddan. Few of them owned productive assets less than quarter. Also, the results indicated that, more than 91 percent of the respondents, income was below the poverty line. The poverty gap ranged between 46 and 51 percent. Although the poverty is severe about 69.7 percentages of the

respondents were considered the poorest. The Gini Coefficient (0.31) expressed the variation in the distribution of income between the poorest.

Different coping mechanisms practiced by household heads or the community to cope with poverty. Remittance in kind or monetary assistance from family members received by 17.1 percent of the respondents. Zakat chamber provided assistance for 30 percent of the respondents. Non-governmental organizations provided services and assistance like hand pumps, education, improved latrine, immunization for 80 percent of the total house hold heads.

Other coping practices were done by the family members, example reducing food and clothing expenditures for 92 percent of the respondents. Most of the respondents 54 percent used wild food to substitute grain during food shortages. Others were selling assets to earn money at different times of the year. Female headed household and spouse of the respondents produced many types of handcrafts or practicing many activities to increase family income. Communal participation in many activities as effective social solidarity, nafir in weeding, Harvesting food crops, building houses and digging seasonal wells, sharing money invents and death and other activities.

Major problems and constraints facing household heads are sickness problems. The lack of drinking water, lack of credit, low prices of livestock, and lack of education.

The study provided some recommendation, but the most important, one is that, provision of sustainable integrated development in the study area and introducing women in the process of development. Maintenance and construction of infrastructural services in the sectors of health, education, water and communication etc. Further studies are recommended for studying poverty and women, war, environmental degradation, causes of relative poverty beside, suggestion for taking poverty situation.

الخلاصية

الهدف الرئيسي- للدراسة هو تحليل و دراسة الفقر الريفي عند مواطني محافظة الرشاد بولاية جنوب كردفان، والتعرف على الأسباب التي أدت إلى إفقارهم، ومعرفة مقدرة الفقراء من خلال تبنى- بعض الإستراتجيات اليومية للتقليل من آثار الفقر. و كما تهدف إلى تحديد بعض المشكلات والمعوقات التي تعوق سكان الريف للإرتقاء بمستويات معيشتهم.

اعتمدت الدراسة على المعلومات الأولية والثانوية. و تم جمع المعلومات الأولية عن طريق الإستبيان الشخصي للمبحوثين واستجواب القادة المحليين و بعض الموظفين بالمنطقة. تم أخذ عينه عشوائية بسيطة حجمها 175 مبحوث من محليات المحافظة الأربع. تم استخدام النسب المئوية، والمتوسطات، و تحليل وقياس الفقر بالمنطقة مدى الفقر، حد الفقر، الفقر النسبي، معامل جيني- لتوزيع الدخل، معامل الأرتباط البسيط، الانحدار المتعدد المرحلي، واختيار (T) لقياس الفروقات بين المشكلات التي يعانى منها المبحوثين.

أوضحت نتائج الدراسة خصائص المبحوثين الاقتصادية والاجتماعية في ان معظم المبحوثين 70% من الفئة العمرية اقل من 60 عاماً ، ويبلغ متوسط حجم الأسرة 7.9 فرداً ويلاحظ ان 60% من المبحوثين أميين العمرية اقل من 60 عاماً ، ويبلغ متوسط حجم الأسرة 2.9 فرداً ويلاحظ ان 60% من المبحوثين أميين العمرية أساسية بجانب المهن الاخري . و إن الدخل لليعرفون القراءة و الكتابه و 75% منهم يعملون بالزراعة كمهنة أساسية بجانب المهن الاخري . و إن الدخل السنوي لـ 49% من الأسر يتراوح ما بين 50000-100000 دينار .

كما أوضحت الدراسة بان 95% من منازل المبحوثين بنيت بالقش أو بالقش والطين مع فقد تام للمرافق الصحية. أكثر من نصف المبحوثين 7و 51% يمتلكون حيوانات للتربيه في المنازل، 75% من المبحوثين يزرعون اقل من خمسة أفدنة في عدد لعدد من المزارع المتفرقة مع الاعتماد على زراعة الجبراكة كأساس للأمن الغذائي. أما الأصول الأخرى كالكاروهات، العجلات، الأكشاك وغيرها فقط 21% من المبحوثين يملكون هذه الأصول.

أوضحت الدراسة بان نسبة الفقر عند المبحوثين بمحافظة الرشاد تزيد عن نسبة 91% عند استخدام خطوط الفقر الثلاث المستهدفة في البحث. و ان مؤشر- حد الفقر يشير إلى ان النسبة المطلوبة

لتعزيز دخل الأسرة لتخطي خط الفقر يتراوح بين 46-51% من دخل الأسرة. و باستخدام مقياس حد الكفاية نجد ان 69% من المبحوثين هم الأشد فقراً .

وعند تطبيق معامل جينى لتوزيع الدخل نجد ان معامل جينى- يصل إلى 0.31 و نجد ان المعامل منخفض لتقارب دخول الأسر الفقيرة من بعضها أي ليس هناك فروق في الدخل بيناللبحوثين .

أظهرت النتائج ان هناك مجموعة من الاستراتيجيات المطبقة بواسطة الأسر. التغلب على الفقر من جانب المبحوثين أنفسهم أو المجتمع . فنجد إن المساعدات النقدية والعينية من الأقارب تساهم ايجاباً في دخل 17% من الأسر المبحوثين . ديوان الذكاه يقدم دعماً نقدياً أو عينياً الى 30% من الأسر . المساعدات والخدمات المقدمة من المنظمات غير. الحكومية تساهم في تقديم الخدمات كالتعليم، مضخات المياه، التحصين والمراحيض المحسنة لـ 80% من المبحوثين. هناك بعض الاستراتيجيات المطبقة بواسطة الأسر- نفسها منها تقليل الإنفاق على الطعام بتقليل الوجبات اليومية لـ 92% من المبحوثين . معظم المبحوثين 45% يعتمدون على المنتجات الغابيه لتغطية النقص ألم الحبوب و بعضهم يعتمدون على بيع الأصول والأثاثات للحصول على المال. ربات الأسر- وزوجات المبحوثين يتجهون إلى المنتجات اليدوية لزيادة دخل الأسر- . اما مشاركة المبحوثين في أنشطة المجتمع تتمثل في نفير الزراعة والحصاد , بناء المنازل بالإضافة للمساهمات النقدية في حالة حدوث بعض الكوارث كالحريق وغيرها .

أهم المشكلات والمعوقات التى تواجه المبحوثين وتعوق تطورهم هى المشكلات الصحيه والعلاجيه ، نقص مياه الشرب ، انعدام التمويل ، انخفاض الأسعار للمحاصيل والحيوانات وانخفاض مستوى التعليم للمبحوثين أنفسهم .

خلصت الدراسة إلى بعض التوصيات والمقترحات منها ضرورة الإتجاه الى التنميه . صيانة المتكاملة ، بالإضافة الى ضرورة اشراك المرأة في تخطيط وتنفيذ برامج التنميه . صيانة

وإنشاء العديد من الوحدات الصحية والمدارس ووحدات مياه الشرب. بالإضافة للتوسع في الدراسات الخاصة بالمجتمع مع التركيز على مواضيع الفقر والمرأة ، أسباب انتشار الفقر النسبي ، مع اقتراح الخطط والبرامج لتقليل آثار الفقر .

Local Terms Definitions

Khor	Small seasonal river or water coarse
El Fiod	A place near Bahr El arab where livestock concentrated in Summer period
Feddan	0.42 Hectare
Habil	0.20 feddan
Jubraka	Back yard garden
Hafir	Excavation for rainwater storage
Nafir	Reciprocal labour arrangement
Sheil	Informal credit system
Angarieb	Local bed made of wood
Kurrsan	Wild food used to substitute for grains
Umpiguo	Wild food grass used as a substitute for grains
Abadieb	Wild food Material leafs was the edible part.
Baffra	Corms, wild food dilute dura
Soyba	Grain Storage built or mud of straw.
El Khalwa	Informal form of education concerned with teaching people the principles
	of writing and reading.
El Faki	A person who teach Quran or a medicine man.
El Kogor	Magic Traditional medicine man.
El Basir	Traditional medicine man.
Malwa	Standared of Grains or crops = 7.5 Lbs.
Salaam	Formal or informal credit system.
Herbalist	A person who grows or sells herbs.

بسم الله الرحمن الرحيم

Table of Contents

No		Subject	Page
-	DEDEC	CATION	i
-		OWLEDGMENT	ii
-		ACT	iii
-	ARABI	C ABSTRACT	V
-	TABLE	OF CONTENTS	vii
-	LIST O	F TABLE	ix
-	LIST O	F FIGURES	xi
-	LIST O	F PICTURES	xii
-	LIST O	F MAPS	xiii
Chap	ter One:	Introduction	
1.		Introduction:	1
1.1		A preface :	1
1.2		Study Area:	2
1.2.	1	Location:	2
1.2.	2	Climate:	4
1.2.	3	Soil:	4
1.2.	4	Vegetation:	4
1.2.	5	Agricultural Farming Systems:	5
1	2.5.1.	Mechanized Rainfed Sub-Sector:	5
1	2.5.2.	Traditional Rainfed Sub-sector:	5
1	2.5.3.	Horticultural Sub-Sector:	6
1	2.5.4.	Live stock:	6
1.2.	6.	Land Tennure	7
1.3.		Problem Statement	7
1.4.		Objectives of the study	8
Chap	ter Two:	Literature review	
2.		Literature Review	9
2.1.		Poverty Definition and indicators	9
2.1.	1.	The subsistence concept of poverty	11
2.1.	2.	Poverty Lines	12
2.1.	3.	Poverty Indicators	13
2.1.	4.	Poverty Profile	14
2.2.		Socio-economic characteristics and Poverty	15
2.2.	1.	Family Size	15
2.2.	2.	Age	16
2.2.	3.	Education	17
2.2.	4.	Health	18
2.2.	5.	Drinking Water	19
2.2.	6.	Housing	20
2.3		Causes of Poverty	21
2.3.1	<u>-</u>	Drought and Environmental Degradation	21
2.3.2) -	Credit Services	22
2.3.3	}	Marketing Services	23

Chapter Thi	ree: Research Methods	
3.	Research Methods	25
3.1	Data Collection	25
3.2	Field Surveys	25
3.3	Population of the study	25
3.4	Sample Size	26
3.5	Analytical Techniques	26
Chapter Fou	ır: Results Findings and Discussions	
4.	Results Findings and Discussions	29
4.1	House hold head socio-economic characteristics	29
4.1.1	Household heads	29
4.1.2	Age	30
4.1.3	Ethnic Group	34
4.1.4	Level of Education	36
4.1.5	Family Size	36
4.1.6	Household heads Income	39
4.1.7	Occupations of household heads	44
4.1.8	House Hold head Assets	44
4.1.8.1	Land	44
4.1.8.2	Housing	45
4.1.8.3	Livestock	48
4.1.8.4	Other Assets	53
4.2	Poverty Measurement	56
4.2.1	Income Distribution	57
4.2.2	Head Count Index	57
4.2.3	Poverty Gap Index	57
4.2.4	Poverty Severity	60
4.2.5	Gini Coefficient	60
4.2.6	Lorenz Curve	61
4.3	Factors Affecting Households Average Income/ adult	64
4.4	The Use of Spearman Correlation	65
4.5	Type of Services in the study area	68
4.5.1	Credit Services.	68
4.5.2	Health Services	69
4.5.3	Education	72
4.5.4	Marketing Services	76
4.5.5	Drinking Water	80
4.6	Poverty Coping Strategies	85
4.6.1.1	Remittance	85
4.6.1.2	Zakat	85
4.6.1.3	Non. Governmental Organizations Services	89
4.6.1.4	Migration	89
4.6.1.5	Change in Household heads Expenditure	93
4.6.1.5.1	Reduce Food Expenditure	93
4.6.1.5.2	Reduce clothing Expenditure	94
4.6.1.6	Selling Assets and consumer durable	94

4.6.1.7	Increase Income by Hand Craft Products	98
4.6.1.8	Social Solidarity	100
4.7.	Problems as Seen by Household heads	102
4.8.	Solutions Relying On Self-help	105
Chapter Fiv	ve: Summary – Conclusion and Recommendation	
5.	Summary – Conclusion and Recommendation	109
5.1	Summary	109
5.2	Recommendations	115
5.3	References	116
5.4	Local Term Definitions	122

List of table

No.	Table	Page
4-1	Household heads By locality and sex	31
4-2	Reasons of Female – headed household by locality	32
4-3	House hold heads Age Groups by sex	33
4-4	Ethnic Groups in Rashad Province By locality and sex	35
4-5	House hold heads level Education By sex	37
4-6	House hold heads family size by Sex and Morality and Rates of kids	40
4-7	Distribution of kids Age Groups by Sex and type of work	41
4-8	House hold heads income Groups by sex	43
4-9	Households land Ownership	46
4-10	Type of Houses Building Materials and Numbers of Rooms	49
4-11	Type of Residence According to Level of Income	50
4-12	Livestock Ownership by locality	54
4-13	Households Assets value By locality	55
4-14	Income Distribution of Rural Population in Rashad Province by	58
	locality	
4-15	Income Distribution of household heads by sex and locality	59
4-16	Poverty Measure, the extent, depth and severity of poverty in Rashad	62
	Province	
4-17	Multiple Regression model of socio- economic characteristic of house	66
	hold heads by Average income	
4-18	Spearman correlation coefficient Between socio economic	67
	characteristics of household heads	
4-19	Type of finance and financing institution	70
4-20	Loan usage other than Agricultural Activities, time of Repaying	71
	Reasons of delaying	
4-21	Availability of Public Health Services by Average Distance to Rural	73
	Hospital by locality	
4-22	Traditional health services by Reasons of utilization	74
4-23	Educational Institution Available and Average Distance in KM to the	78
	Nearest Primary School by locality	
4-24	Children literacy map by sex in Rashad Province	79
4-25	Type and Distance from Market in Rural Rashad province by food	81
4.00	Consumed	00
4-26	Frequency Distribution of sources of drinking water in wet and dry	83
4.07	seasons	0.4
4-27	Distance to Source of Water, Time Spent, Number of Visits on Daily	84
4.20	Water Collection in Dry Seasons	0.0
4-28	Remittance Assistance value by Donors and locality	86
4-29	The Value of Zakat by Purpose of use by locality	88
4-30	Type of services provided by Donors Organizations	90
4-31	Direction of movement and Reason of Migration	92
4-32	Frequency of food intake/ day and Reasons of Specifying Dietary	95
	habit	

4-33	Type of wild food and time of food in availability	96
4-34	House hold heads pattern of clothing	97
4-35	Types of Assets sold, time of Buying, and Assets value	99
4-36	Type and value of Handcraff produced	101
4-37	Social Solidarity Between House Hold Heads	103
4-38	Problems and constraints facing households Paired T. test	107
4-39	Solution Replying On self help by house hold heads	108

List of figures

N0.	figures	Page
4-2	Lorenz Curve of income Distribution	63

List of pictures

No.	Pictures	Page
4-1	Distribution of Kids in the study Area	42
4-2	Traditional Land Operation and Farm size	47
4-3	Type of houses in the study Area and Grain Storage Soyba	51
4-4	Type of health services Available at Elfaid Health Unit	75
4-5	Villagers Participating in Nafir labour in Fiadiala Village	104

List of Maps

No.	Мар	Page
1-1	Rashad Province South Kordofan State	3